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“Ibarretxe va de campió
del diàleg, però només
amb qui li dóna la raó”

Jaume Clotet
VITÒRIA

Un cop aprovat el
pla Ibarretxe, el
secretari general
dels socialistes
bascos parla d’ahir
com d’“un dia
amarg”. Patxi Ló-
pez aposta per
combatre elprojec-
te del lehendakari
amb idees i sense
confrontació.

“No puc defensar
una societat
plural i alhora
combatre la
pluralitat interna
del partit”

“El PP juga amb
la confrontació
permanent: ja no
vol dividir els
bascos, vol que
s’enfrontin”

J.C. Després de tant parlar-ne, ahir
es va aprovar el projecte de llei del
pla Ibarretxe.
P.L. Desgraciadament, ahir es
va intentar certificar la de-
funció de l’Estatut de Gerni-
ka, precisament el dia que es
complien 24 anys de la seva
aprovació i que, per tant, ha-
via de ser un dia de festa de-
mocràtica. Va ser un dia amb
un regust amarg, especial-
ment per la connivència d’Iz-
quierda Unida, que va ajudar
a portar el fèretre de l’Estatut
encara que digui que vol
prestigiar el text estatutari.
Lamentablement, IU ha abra-
çat el nacionalisme per man-
tenir-se en el poder.
J.C. Per què tenen tanta por del pla
Ibarretxe? ¿Creuen que el lehen-
dakari menteix quan parla de
relació amable amb Espanya?
P.L. Evidentment. Estem con-
vençuts que Ibarretxe men-
teix, de la mateixa manera
que menteix en molts altres
aspectes. L’Estatut de Gernika
ha estat i és la garantia de
convivència i autogovern en-
tre bascos que pensen dife-
rent. Ibarretxe trenca el marc
i el pacte, i el seu projecte de-
fineix un país només per a
nacionalistes. Dit d’una altra
manera: estableix una comu-
nitat d’uns sobre altres. I no
ho diem nosaltres. Eusko Al-
kartasuna defensarà en el seu
proper congrés una societat
amb ciutadans de primera i
de segona, on els bascos-bas-
cos tindran tots els drets i els
bascos-espanyols tindran li-
mitacions, per exemple, en els
drets electorals.
J.C. ¿Creu que el govern basc no té
legitimitat per presentar un pla
d’aquestes característiques?
P.L. Sí que en té, perquè Espa-
nya és un país democràtic on
totes les idees es poden de-
fensar, fins i tot les indepen-
dentistes. De fet, per això
també rebutgem absoluta-
ment les mesures que el PP vol
aplicar contra Ibarretxe, com
l’enduriment de penes o al-
tres projectes d’aquesta mena.
Ben al contrari, aquestes polí-

tiques reforcen el
nacionalisme en el seu paper
de víctimes. I el PNB és un
expert a fer creure que
Espanya és l’enemic exterior,
quan en realitat és el
col·laborador necessari.
J.C. ¿Creu que la política del PP
amb el pla Ibarretxe és errònia?
P.L. El PP juga amb foc perquè
fa una política basada exclu-
sivament en la confrontació
permanent, no només amb el

nacionalisme basc, sinó
també amb el País Basc
mateix. El PP ja no vol dividir
els bascos, sinó que els vol
enfrontar entre ells. I això és
justament el contrari del que
necessita el poble basc, que
hauria de percebre l’Estat
com una institució que el
defensa i el recolza. Això
demostra el nul sentit d’Estat
de l’actual govern de Madrid.
J.C. ¿I com proposa vostè enfron-
tar-se al projecte del lehendakari?

P.L. El PSE vol combatre el pla
del lehendakari en positiu,
amb una campanya perma-
nent basada a reforçar l’actual
Estatut, defensar l’Espanya
plural i treballar per l’Euskadi
real. És a dir, parlar menys de
fantasmes i treballar més pels
problemes reals dels ciuta-
dans. Sembla que a Euskadi
només hi ha el problema de
l’autogovern, mentre hi ha
gravíssims problemes d’habi-
tatge, de marginació i de pre-
carietat laboral.
J.C. Vostè ha ofert al lehendakari
un diàleg obert sobre autogovern
a canvi que retiri el seu pla. ¿Ha
rebut alguna resposta positiva?
P.L. No. I aquest és un bon
exemple de les mentides del
lehendakari. Ell apareix sem-
pre davant l’opinió pública
com el campió del món del
diàleg. I quan nosaltres li ofe-
rim un diàleg real per parlar
d’autogovern i construcció
social, resulta que ens diu que
només vol parlar del seu pla.
Ibarretxe només vol parlar
amb qui li dóna la raó. El
mateix va passar quan José
Luis Rodríguez Zapatero li va
proposar una trobada per ex-
plicar-li per què el PSOE re-
butja el seu pla, a la qual cosa
Ibarretxe li va respondre que
si era per això, ja no calia que
vingués. Per tant, els únics
que hem posat el diàleg sobre
la taula som els socialistes.

J.C. Si finalment es convoca un re-
ferèndum, ¿vostè demanarà l’abs-
tenció o el vot en contra?
P.L. Jo crec que no hi haurà cap
consulta ni cap referèndum.
Fixi-s’hi bé: el calendari que
Ibarretxe va presentar coinci-
deix amb el calendari electo-
ral previst. Des d’ara i fins a
les eleccions, Ibarretxe inten-
tarà vendre’ns que l’Estatut
no serveix i presentar Espanya
com un adversari del poble

basc. I quan tingui tot
l’ambient ben preparat,
convocarà unes eleccions per
intentar arribar a la majoria
absoluta.
J.C. El PNB dóna per fet que amb
Zapatero a la Moncloa tot anirà
millor. També vostè ho creu?
P.L. És cert que ells així ho cre-
uen, però més val que no si-
guin tan optimistes. El PSOE,
si guanya, portarà al govern
central un canvi en la forma i
en el tarannà, així com la visió

d’Estat i una política en
positiu. També refarem els
ponts de diàleg entre Madrid i
Vitòria. Això és segur.
Zapatero farà canvis, però és
evident que serà el
nacionalisme basc qui
n’haurà de fer més.
J.C. ¿Ha aconseguit pacificar el seu
partit i integrar el sector de Nico-
lás Redondo Terreros?
P.L. És cert que quan vam gua-
nyar el congrés del partit no
vam aconseguir integrar els
membres de l’antiga direcció.
Ara bé, durant aquest darrer
any hem aconseguit, com a
mínim, sumar totes les vo-
luntats del partit a la nostra
línia política.
J.C. Però no negarà que alguns di-
rigents, com Odón Elorza, Javier
Rojo o el mateix Nicolás Redondo
van a la seva.
P.L. El PSE, per sort, és un partit
tremendament plural. I és
evident que jo no puc defen-
sar una societat plural i alho-
ra combatre la pluralitat in-
terna. Això no tindria sentit.
J.C. ¿El va molestar l’acte celebrat
a Madrid fa uns dies amb la pre-
sència de dirigents del PSOE con-
demnats per formar part del GAL?
P.L. No era un acte de partit. És
cert que alguns dirigents del
partit hi van anar, però el
PSOE no tenia cap vinculació
amb aquell acte.
J.C. ¿El PSOE ha passat pàgina
amb aquella etapa?
P.L. Crec que sí i, si no l’hem
passada encara, l’haurem de
passar bé abans o després. El
partit ha pagat molt cars els
seus errors, i la justícia encara
avui està investigant aquesta
qüestió.
J.C. ¿Vostès viuen més tranquils
des que Batasuna ha estat escom-
brada de les institucions?
P.L. Sí, especialment a nivell
municipal. Batasuna ha jugat
sempre a desestabilitzar els
ajuntaments que no contro-
lava i a utilitzar els que go-
vernava per als seus interessos
polítics. Nosaltres hem notat
una millora, i estem segurs
que també ETA ha notat la
seva il·legalització.
J.C. ¿Com valora la proposta de
Pasqual Maragall d’impulsar una
mena de regió europea que inclo-
gui la totalitat dels Països Cata-
lans juntament amb l’Aragó i al-
guns departaments francesos?
P.L. Aquesta qüestió s’ha volgut
manipular a través dels mit-
jans de comunicació contro-
lats per la dreta. Hi ha moltes
euroregions, començant per
la que té Euskadi amb Aqui-
tània o la que té el nord de
Portugal amb Galícia. És nor-
mal que les regions que tenen
problemes comuns busquin
respostes comunes. El proble-
ma és que el PP ha tancat amb
pany i forrellat aquesta mena
d’iniciatives, com per exem-
ple la presència de les comu-
nitats autònomes a la UE.


